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На мадэрнізацыю сельгасарганізацый Беларусі  
да 2015 года плануецца накіраваць 64 трыльёны беларускіх 

рублёў. Але эканамісты сумняюцца, што гэтыя сродкі  
будуць выдаткаваныя эфектыўна.  

к паведаміў 4 снежня журналіс-
там першы намеснік міністра 

сельскай гаспадаркі і харчавання Ле-
анід Марыніч, у Беларусі склаліся 
станоўчыя тэндэнцыі па нарошчван-
ню аб'ёмаў вытворчасці сельгаспра-
дукцыі, але большасць сельгасарга-
нізацый краі-
ны маюць 
вынікі знач-
на ніжэй сва-
іх рэальных 
м а г ч ы м а с -
цяў. Для па-
л я п ш э н н я  
вынікаў на 
працягу блі-
жэйшых 2-3 гадоў плануецца мадэрні-
заваць аграрную галіну Беларусі, 
падрыхтаваць яе да эфектыўнага 
функцыянавання ва ўмовах АЭП і 
сусветнага харчовага рынку. 
     "Усяго на мадэрнізацыю плануец-
ца накіраваць 64 трыльёны беларус-
кіх рублёў", - паведаміў Леанід Мары-
ніч. Гэта будуць уласныя сродкі 
прадпрыемстваў, замежныя інвесты-
цыі, крэдытныя рэсурсы. 
     У выніку выканання мерапрыем-
стваў па мадэрнізацыі вытворчасць 
малака да 2015 года вырасце да 10 
млн т, да 2020 года  –  да 12,5 млн т. 
     На сённяшні дзень у Беларусі 83 
гаспадаркі з высокім узроўнем вы-
творчасці і эфектыўнасці. Гэта каля 
7% ад агульнай колькасці гаспадарак 
у краіне. Каля 22% ад агульнай коль-
касці гаспадарак – арганізацыі з ніз-
кім узроўнем вытворчасці. Менавіта 
ім будзе нададзена першараднае ува-
гу пры мадэрнізацыі. 
  Гэта значыць, па ідэі, адсталыя гас-
падаркі павінны пераўзброіцца і ўк-
лючыцца ў гонку за перадавікамі, 
змяніўшы нізкі ўзровень сваёй вы-    
творчасці на высокі. Чым займаліся 
гэтыя гаспадаркі апошнія дзесяцігод-
дзі, калі аграрны комплекс неаднара-
зова аб'яўляўся прыярытэтным у 
развіцці эканомікі і «з'ядаў» папярэд-
нія трыльёны, не тлумачыцца. 
     Аднак былы гендырэктар канцэр-
на "Амкадор", эканаміст Васіль 
Шлындзікаў выказаў сумнеў, што рэ-

сурсы, зноў накіроўваюцца на мадэр-
нізацыю сельскай гаспадаркі, будуць 
выдаткаваныя эфектыўна. "У нас ча-
ста добрыя намеры, па сутнасці, за-
канчваліся закапваннем грошай", – 
канстатаваў эканаміст. Паводле яго 
слоў, малаверагодна, што нерэнта-

бельная се-
льская гаспа-
дарка ва 
ўмовах гра-
мадскай ула-
снасці стане 
п р ы н о с і ц ь 
п р ы б ы т а к 
нават з улі-
кам новых 

выдаткаў на мадэрнізацыю. 
     Васіль Шлындзікаў спаслаўся на 
даследаванні беларускага эканаміста 
Леаніда Злотнікава, які яшчэ ў міну-
лым годзе падлічыў, што "крытыч-
ная рэнтабельнасць" сельскай гас-
падаркі, разлічанная без уплыву ін-
фляцыі, у Беларусі практычна заўсё-
ды мінусавая і гэтая галіна стратная. 
У нашай краіне, каб зарабіць валюту, 
да прыкладу, на экспарце малочнай 
прадукцыі, трэба марнаваць валюту 
на імпарт энергіі, якая выкарыстоўва-
ецца для вытворчасці, хімікатаў, тэх-
нікі, транспартныя выдаткі. У выніку, 
каб вырабіць кілаграм алею на 5 да-
ляраў, у Беларусі затрачваецца 4,5 –
5,5 даляра імпарту. 
     Мабыць, таму, як паказваюць вы-
нікі сацыялагічнага даследавання, 
праведзенага інстытутам Мінэканомі-
кі, толькі 8,7% кіраўнікоў сельгасарга-
нізацый Беларусі ўспрымаюць сель-
скую гаспадарку як прыбытковы біз-
нэс. 
    У той жа час, як лічыць Васіль 
Шлындзікаў, дзяржава вымушана ўк-
ладваць новыя грошы ў развіццё 
сельскай гаспадаркі, інакш яна вель-
мі хутка прыйдзе ў заняпад. "Адной-
чы завёўшы пласцінку пра перспек-
тывы эканамічнага росту сельскай 
гаспадаркі, яе працягваюць пракруч-
ваць зноў і зноў", – адзначыў экана-
міст.  

                              Міхась БАРАЗНА. 
                                  Паводле «Ежедневника» 

 

тала вядома, што акцыя 
па выкупе рарытэтнай 
кнігі Казіміра Семяновіча 

скончылася паспяхова. 
     Ініцыятары выкупу Статута Вя-
лікага княства Літоўскага дырэк-
тар музея гісторыі Магілёва Аляк-
сей Бацюкоў, навуковец Дзмітрый 
Яцкевіч і студэнт Андрэй Радзь-
коў так натхніліся першым вопы-
там, што адразу абвясцілі збор 
грошай на выкуп кнігі знакамітага 
навукоўца Казіміра Семяновіча 
«Вялікае мастацтва артылерыі». 
   «Мы атрымалі інфармацыю аб 
продажы кнігі Семяновіча ў Бела-
русі за 15 тысяч еўра. Падчас ак-
цыі па выкупе Статута мы ат-
рымалі ад шэрагу прыватных 
асоб і прадпрыемстваў абяцанне 
фінансавай падтрымкі, калі бу-
дзем працягваць такую дзей-
насць. Але калі справа дайшла да 
куплі, то жадання ў гэтых лю-
дзей было няшмат. Сумы ахвяра-
ванняў у параўнанні са Стату-
там скараціліся ў сотні разоў. Не 
больш за мільён», – распавядае Аляк-
сей Бацюкоў. 
     Калі ў выпадку са Статутам самі ме-
цэнаты тэлефанавалі ініцыятарам ак-
цыі, то цяпер трэба было самім аб-
звоньваць людзей. Зрэшты, спонсары 
ў гэтага праекта таксама знайшліся. 
     "Хочацца сказаць вялікі дзякуй ар-
ганізацыі, якая стварае гульню World 
of Tanks. Яны ахвяравалі 20.000.000 на 
выкуп. Ёсць таксама яшчэ буйныя 
а х в я р а д а ў ц ы : 
адзін магілёвец, 
які папрасіў сябе 
не называць, 
«Трайпл», Павел 
Берегович». 
     Існуе 6 ранніх 
выданняў працы 
Казіміра Семяно-
віча. Першая час-
тка «Вялікага ма-
стацтва артыле-
рыі» выйшла на 
лацінскай мове ў 
1650 годзе. Дру-
гую частку ён не 
п а д р ы х т а в а ў , 
але магчыма ў яго былі рукапісы. Праз год выйшла выданне на французскай. 
У 1676 годзе – на нямецкай. У 1725 годзе выйшлі адразу два выданні – па-
ангельску і па-дацку. І, нарэшце, У 1729 годзе – яшчэ раз па-нямецку. 
     Першапачаткова грошы збіраліся на французскае выданне. Але агульная 
сума ахвяраванняў была ў тры разы менш азначаных 15 тысяч. 
     «Працягваць далей вялікага сэнсу не было, так як сума ахвяраванняў не 
расла. Разам з тым мы атрымалі альтэрнатыўныя прапановы на кнігі Се-
мяновіча, сумы не перавышалі 8 тысяч даляраў».  
     Увосень стала вядома, што Нацыянальная бібліятэка купіла для сваіх 
фондаў два выданні Семяновіча – лацінскае і французскае. Яшчэ ў Беларусі 
ёсць шостае выданне. Таму закупачнай камісіяй музея было прынята рашэн-
не набыць трэцяе нямецкае выданне. 
     У чым значнасць работы Казіміра Семяновіча для Беларусі? 
     «Семяновіч адзначае, што напісаць гэтую працу яго прымусіла любоў да 
Радзімы, жаданне зрабіць нешта на карысць Айчыны, – распавядае Андрэй 
Радзькоў. – Артылерыя ў ВКЛ лічылася не шляхетнай справай, але час дык-
таваў свае ўмовы. Артылерыя стала каралевай вайны. Ад яе залежыў лёс 
краіны. Семяновіч добра разумеў важнасць артылерыі і тое, што на ра-
дзіме гэта мастацтва было запатрабавана ". 
     У бліжэйшы час кніга з'явіцца сярод экспанатаў Магілёўскага гістарычнага 
музея.  

Зміцер  Яцкевіч, Аляксей Бацюкоў і Андрэй Радзькоў 

Юлія БРУК.  Паводле «НН». 

ядаўна з'явілася інфармацыя, што 
міліцыянеры ў Клімавічах масава 

звальняюцца з працы. Але гэта адбываец-
ца не толькі ў Клімавічах, а па ўсёй Белару-
сі. Проста статыстыка па звальненнях 
хаваецца», – распавёў былы следчы праку-

ратуры і кіраўнік праваабарончага цэнтра« Прававая дапамога насельніцт-
ву» Алег Воўчак. 
      Па яго словах, цяпер у міліцыянераў беднае забеспячэнне: «Адна з пры-
чын звальнення – невысокая зарплата. Нават па Мінску заробак не пера-
вышае 4 мільёнаў рублёў. За такія грошы і пры такой адказнасці людзі бя-
гуць з органаў”.                                                         (З а к а н ч э н н е   н а   с. 2 )  
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(П а ч а т а к    н а   с. 1 )  
«Раней за перапрацоўку міліцыяне-
рам даплочвалі, цяпер – не.  Ужо 10 
гадоў не мяняецца сума, якую выда-
юць на паёк  –  57 тысяч рублёў. Лю-
дзям даводзіцца браць на працу са-
бойкі. Плюс праблемы з жыллём. З 
гэтага года вырашыць пытанні з 
льготнай кватэрай фактычна нема-
гчыма». 
     Стаўленне людзей да міліцыі так-
сама змушае міліцыянераў сыхо-
дзіць з органаў, адзначыў былы 
следчы пракуратуры. «Вялікую ролю 
ў сыходзе з міліцыі адыгрывае і ад-
сутнасць даверу ў народа, асабліва 
пасля 19 снежня 2010 года. Многія 
міліцыянеры жывуць у гарадах і су-
стракаюцца на вуліцах з тымі, каго 
дапытвалі, рэпрэсавалі. Адбіваецца 
і атмасфера бесперспектыўнасці. 
Дадайце да гэтага забарону на вы-
езд – нават каб з'ездзіць з сям'ёй 
адпачыць у Крым, трэба пісаць ра-
парты. Людзям не падабаецца, што 
ім даводзіцца займацца палітычным 
вышукам. Усё гэта адкладаецца ў 
галаве», –  кажа праваабаронца. 
     У супрацоўнікаў МУС ёсць чатыры 
шляху сыходу з міліцыі, лічыць Алег 
Волчак. «Цяпер міліцыянты альбо 
співаюцца, альбо сыходзяць, альбо 
паміраюць на працоўным месцы ад 
сардэчных прыступаў або інсульту. 
А хто вушлы, той з'яжджае ў Расію - 
беларусаў там з задавальненнем бя-
руць працаваць у прыватную ахову 
з заробкам ад 1000-1500 даляраў». 
     З-за масавага звальнення міліцы-
янераў рэпрэсіўная машына саслаб-
ляецца, упэўнены эксперт. «Гэта не 
нармальна, калі разбураецца права-
ахоўная сістэма. Гэта прывядзе да 
росту злачыннасці і негатыўна ада-
б'ецца на іміджы улады. Пры гэтым 
саслабляецца рэпрэсіўная машына. 
У гэтым вялікую ролю адыграў 
Інтэрнэт. Калі прозвішчы і фата-
графіі міліцыянераў трапляюць у 
сетку – для супрацоўнікаў МУС гэта 
азначае дыскамфорт, бяссонніцу і 
праблемы ў сям'і. Газету можна вы-
кінуць, а з Інтэрнэту нічога нікуды 
не знікае», –  лічыць Алег Воўчак. 
     Нагадаем, 23 кастрычніка права-

абаронцы паведамілі, што супрацоў-
нікі Клімавіцкай міліцыі амаль кожны 
месяц кладуць на стол кіраўніцтву за-
явы аб звальненні з органаў. Цяпер, 
згодна з неафіцыйнай інфармацыі, 
некамплект асабістага складу Кліма-
віцкага РАУС складае каля 20-25 пра-
цэнтаў. Пра тое, што гэтая праблема 
набыла вельмі востры характар, 
сведчыць і той факт, што з мэтай яе 
рашэнні ў Клімавічы прыязджаў на-
меснік міністра ўнутраных спраў краі-
ны. Кажуць, што ён настойліва ўга-
ворваў супрацоўнікаў Клімавіцкага 
РАУС не звальняцца з праваахоўных 
органаў. 
     Незалежны журналіст з Клімавіч, 
выдавец маланакладнай газеты "Клі-
мавіцкая інфа-панарама" Сяргей 
Аржанцаў пацвердзіў, што праблема 
некамплекта мясцовай міліцыі ў апо-
шні час набыла востры характар і 
з'яўляецца вельмі актуальнай: "Са-
праўды, у нашым раёне многія мілі-
цыянеры зараз звальняюцца, – рас-
павядае Сяргей Аржанцаў. – Па 
словах саміх супрацоўнікаў, сёння 
некамплект асабістага складу ў 
РАУС складае мінімум 20-25%. Дак-
ладна ведаю, што за апошнія меся-
цы звольнілася шмат міліцыянераў і 
асноўнай прычынай гэтага, на мой 
погляд, з'яўляюцца нізкія зарплаты. 
Да прыкладу, у кастрычніку адзін 
мой знаёмы з праваахоўных органаў 
скардзіўся, што атрымаў зарплату 
ў два з паловай мільёны рублёў, а ў 
яго ж сям'я, таму і ён таксама думае 
аб звальненні. Вядома, што ўладам 
ўжо не хапае грошай на самае неаб-
ходнае, а не толькі на фінансаванне 
сілавых структур. Адсюль невялікія 
зарплаты, размовы аб скарачэнні і 
іншае. Вось людзі ў пагонах і пачалі 
самастойна шукаць лепшага жыцця, 
так як зразумелі, што застаецца 
спадзявацца толькі на сябе. Дарэчы, 
пачалі звальняцца і супрацоўнікі Клі-
мавіцкага аддзела МНС, а раней на 
працаўладкаванне туды быў вялікі 
конкурс. Усе адчуваюць, што экана-
мічная сітуацыя пагаршаецца, та-
му, думаю, праблема з кадрамі ў пра-
вінцыі будзе толькі нарастаць ".  
                          Алесь СУВОРАЎ. 

таршыня Віцебскага аблвыканка-
ма  Аляксандр Косінец выказаў 

меркаванне, што скарачэнне дзярж-
апарата павінна адбыцца за кошт ска-
рачэння супрацоўнікаў кантралюючых 
органаў. 
     Як заявіў А.Косінец на сумесным 
пасяджэнні Віцебскага аблвыканкама і 
прэзідыума Віцебскага абласнога Са-
вета дэпутатаў, эфектыўнасць існую-
чай сістэмы кантролю невялікая. Акрамя Камітэта дзяржкантролю праверкі 
праводзяцца кіраваннем кантролю аблвыканкама, кантрольна-рэвізійным 
упраўленнем, упраўленнем па барацьбе з эканамічнымі злачынствамі УУС, 
упраўленнем дэпартамента фінансавых расследавання. 
     "Апарат кантралюючых арганізацый неабходна скараціць на 30%", – лі-
чыць Аляксандр Косінец. Старшыня аблвыканкама упэўнены, што ў кантра-
люючых ведамствах павінны працаваць высокапрафесійныя, адукаваныя 
спецыялісты, якія выдатна разбіраюцца ў пытаннях эканомікі і фінансаў.  

                                                                              Антон ДУБАЛОМАЎ. 

 

ыхадзец з Узбекістана В. быў 
зарэгістраваны ў Дрыбінскім 

раёне, але апошнія гады жыў у Мас-
коўскай вобласці. Працаваў на будоў-
лі. У магілёўскім рэгіёне з'яўляўся пе-
рыядычна. Але менавіта ў Магілёве 
гэты чалавек стаў фігурантам і галоў-
ным вінаватым у справе аб вывазе 
нашых суайчынніц за мяжу для 
занятку прастытуцыяй. 
    Як патлумачылі ў пракуратуры Кас-
трычніцкага раёна Магілёва, В. пры-
ехаў у Магілёў нібыта да сваякоў. Па 
інтэрнэце на адным з сайтаў знаёмст-
ваў завёў перапіску з магіляўчанкай. 
Тая пісала, што гатовая сустрэцца з 
мужчынам за грошы. Прысвоіўшы 
сабе нік "Азалачу", В. ўступіў з дзяў-
чынай у віртуальны, а потым і ў рэ-
альны кантакт. Яны сустрэліся ў ка-
фэ, куды дама прыйшла па яго 
просьбе з сяброўкамі. 
     В. прапанаваў магіляўчанкам за-
няцца прастытуцыяй у Маскве, высо-
кія заробкі і нават поўны сацпакет (да 

прыкладу, медыцынскае абслугоў-
ванне на бясплатнай аснове). Дзяў-
чаты ўзялі час на роздум і ... адправі-
ліся ў міліцыю. Далей яны дзейнічалі 
пад кіраўніцтвам аператыўнікаў. В. 
ўзялі ў аўтамабілі, куды ён пасадзіў 
магіляўчанак і павёз да месцаў казач-
ных заробкаў. Дарэчы сказаць, у ма-
тэрыялах справы адзначаецца, што 
ён раіў дзяўчатам нічога не браць у 
дарогу, акрамя ніжняй бялізны і 
касметыкі. 
     Па прысудзе суду В. атрымаў сем 
гадоў пазбаўлення волі ў калоніі ўз-
моцненага рэжыму. 

                               Алесь СУВОРАЎ. 

ладзімір Гасцюхін заўсёды 
быў вялікім прыхільнікам 
Аляксандра Лукашэнкі. Але 

нават ён зага-
варыў пра 
тое, што ў Бе-
ларусі прый-
шоў час для 
перадачы ўла-
ды. 
     «Я актыў-
на ўдзельнічаў 
у яго прыхо-
дзе ва ўладу ў 90-я гады, быў нават 
яго даверанай асобай, – прызнаўся 
Уладзімір Гасцюхін. – Іншая справа, 
што яму, вельмі яркаму, буйному лі-
дэру, цяжка перадаць уладу: ён ду-
мае, што без яго ўсё абрынецца. У 
гэтым наша праблема – спакойна 

перадаць уладу і працягнуць развіц-
цё. Аляксандру Рыгоравічу, на мой 
погляд, адысці бы на нейкі час, 

але...  Быў у 
нас адзін ціка-
вы прэм'ер, Сі-
дорскі, але яго  
завялі ў цень, 
таму што за-
надта ярка 
стаў сябе пра-
яўляць...  І за-
раз Аляксандр 

Рыгоравіч больш з'яўляецца сімва-
лам, працуе хутчэй сыстэма, запу-
шчаная ім. Раней ён збіраў інтэлі-
генцыю, былі зносіны, гутаркі, 
круглыя сталы. Цяпер гэтага не 
адбываецца. Вось ўзнагароды ён 
уручае, але сабраць пагаварыць... »  

 

 

  
 

снежня 2012 – 70 год 
з дня нараджэння 
Уладзіміра Букоў-

скага, сусветна вядомага 
савецкага дысідэнта, аў-
тара кніг-бестсэлераў, 
перакладзеных на мност-
ва моў. Ад шматлікіх ды-
сідэнтаў Букоўскі адроз-
ніваецца менавіта нейкай 
народнай, амаль фізіч-
най нелюбоўю да таталі-
тарызму, і да загадаў, да 
гульні з уладай. Ці можа 
асобна ўзяты чалавек 
звярнуць шыю цэлай сіс-
тэме? Ён прыйшоў тады, 
калі сталінскі тэрор быў 
ужо абвешчаны па-за за-
конам, калі, здавалася б, 
«таталітарызм» не за што 
ўхапіць. Менавіта ён ста-
новіцца тым, хто раскажа 
аб новым спосабе бара-
цьбы з іншадумствам – 
пра карную псіхіятрыю. 
Менавіта яго лёс, яго 
страшная плата за непа-
корлівасьць – арышты, 

турмы, допыты, псіхіят-
рычныя лякарні, зноў 
турмы – стане той «Вялі-
кай гісторыяй», за якой 
будзе сачыць свет. І пры 
гэтым Букоўскі ні на се-
кунду не дазволіць сабе 
стаць ахвярай сістэмы. 
«Мая адукацыя – Ляфор-
таўская бібліятэка». У 
турме ён будзе шмат чы-
таць і вучыць мовы, а ак-
рамя таго, ён навучыцца 
перавярбоўваць ахоўні-
каў, арганізоўваць турэм-
ныя бунты, ратаваць лю-
дзей на волі, не выходзя-
чы з камеры, ратаваць 
людзей у турме, знахо-
дзячыся на волі. Ён наву-
чыцца гаварыць з крымі-
нальнікамі так, што тыя 
пачнуць дапамагаць па-
літычным. Гэта пра яго 
скажуць “ законнікі” зна-
камітую фразу: «Адчапі-
ся ад яго. Мы ўсе тут 
сядзім за сваё, а ён – за 
агульнае». Несумненна, 

адна з вялікіх заслуг Ула-
дзіміра Букоўскага – гэта 
тое, што ён змог праз 
слова данесці праўду аб 
сістэме – данесці яе праз 
межы. Букоўскі – чала-
век, якога сістэма не зма-
гла раскалоць ні на ад-
ным з узроўняў, не зма-
гла зачапіць ні за адну 
слабасць. Ён быў тым са-
мым страшным Ворагам, 
якога яна баялася, – ён 
быў тым, хто ўзяўся за 
яе сур'ёзна... 

               Падрыхтаваў  
   Сяргей ПІСЬМЕННЫ. 
    Паводле “Новай газеты”. 


